
5
MAGAZYN GEOINFORMACYJNY nr 1 (56) STYCZEÑ 2000

ROZMOWA

50-lecie dzia³alnoœci zawodowej profesora Adama Linsenbartha, dyrektora IGiK

Pracowite lata
Ostatnie ustalenia przed rozpoczêciem pomiarów kontrolnych. Pustynia Libijska w rejonie Kufry, grudzieñ 1974 r. (A. Linsenbarth pierwszy z prawej)

GEODETA: Z monografii wydanej w³aœnie
z okazji 50-lecia OPGK we Wroc³awiu wy-
nika, ¿e rozpocz¹³ Pan pracê w tym przed-
siêbiorstwie 1 grudnia 1949 roku...
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�����Samemu nie chce
mi siê w to wierzyæ, ale rzeczywiœcie z geo-
dezj¹ jestem zwi¹zany od ponad 50 lat, o ile
w ten okres w³¹czy siê tak¿e studia.

Rozpocz¹³ Pan pracê zawodow¹ chyba
bardzo m³odo?

W maju 1949 zda³em maturê i uzyska³em
œwiadectwo dojrza³oœci w Liceum Ogólno-
kszta³c¹cym w Starogardzie (mia³em zale-
dwie 17 lat i aby zdawaæ maturê, musia³em
uzyskaæ zgodê Ministerstwa Oœwiaty). Ma-

rzy³y mi siê studia na Wydziale Budownic-
twa na Politechnice Gdañskiej, ale by³o to
nieosi¹galne z uwagi na przyczyny politycz-
no-rodzinne. Ojciec mój by³ przed wojn¹
oficerem Korpusu Kawalerii, póŸniej Szta-
bu Generalnego i po wojnie przebywa³
w Londynie, a te fakty powodowa³y okreœ-
lone konsekwencje. Jesieni¹ 1949 by³em
u rodziny we Wroc³awiu i postanowi³em
podj¹æ pracê zawodow¹. Na jednej z kamie-
nic zauwa¿y³em napis: Pañstwowe Przed-
siêbiorstwo Miernicze. Jeszcze w harcerstwie
interesowa³em siê topografi¹ i pos³ugiwa-
niem siê mapami topograficznymi, a wiêc
miernictwo wydawa³o mi siê ciekawym za-
wodem, zwi¹zanym dodatkowo z prac¹ w te-

Fot. AW
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Praca terenowa w PPM, lato 1950 r.
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renie. W wyniku bardzo sympatycznej rozmowy, któr¹ przepro-
wadzi³em z prof. Bronis³awem Galasem, kierownikiem wroc³aw-
skiego Biura Terenowego Oddzia³u Poznañskiego PPM, zapro-
ponowano mi natychmiastowe podjêcie pracy w grupie pomiaro-
wej wykonuj¹cej zdjêcie sytuacyjno-wysokoœciowe wzd³u¿ Od-
ry. Anga¿ podpisa³ dyrektor PPM mgr in¿. Bronis³aw Lipiñski.
Otrzyma³em odzie¿ robocz¹ (buty gumowe i kurtkê watowan¹)
i 1 grudnia rozpocz¹³em pracê w zespole Edwarda Packa, który
okaza³ siê wspania³ym nauczycielem zawodu. Nasz zespó³ wyko-
nywa³ pomiary tachimetryczne na odcinku Odry od Malczyc a¿
po Now¹ Sól. Moim pierwszym zajêciem by³o prowadzenie szki-
cu tachimetrycznego i rozprowadzanie „³aciarzy”. W krótkim cza-
sie opanowa³em pos³ugiwanie siê teodolitem, ³¹cznie z przepro-
wadzaniem rektyfikacji. Tak wiêc na przemian albo wykonywa-
³em obserwacje, albo szkic pomiarowy. W lutym 1950 roku ukoñ-
czy³em kurs szkoleniowy, w wyniku
którego awansowa³em na sekretarza
technicznego. Prace na Odrze trwa³y
do czerwca 1950 r., a po ich zakoñ-
czeniu zosta³em przeniesiony do gru-
py wykonuj¹cej pomiary rejonu Huty
Szklary ko³o Z¹bkowic Œl ¹skich. Za-
kres prac by³ bardzo szeroki, poczyna-
j¹c od za³o¿enia sieci triangulacyjnej,
sieci poligonowej i niwelacyjnej, po-
przez pomiary tachimetryczne, koñcz¹c
na pomiarach szczegó³ów. Zosta³em
przydzielony do zespo³u in¿. Adama
Gajewskiego, wspania³ego fachowca,
który po kilku tygodniach przed³o¿y³
wniosek o powo³anie mnie na kierow-
nika zespo³u pomiarowego.

W jaki sposób trafi³ Pan do pracy
w Poznaniu?

Mia³em zamiar staraæ siê o przyjêcie
na studia w roku akademickim 1950/
51, ale ówczesny dyrektor Oddzia³u
PPM w Poznaniu mgr in¿. Tadeusz Mi-
chalski namówi³ mnie, abym jeszcze
rok popracowa³. Oddzia³ PPM w Po-
znaniu przystêpowa³ w tym czasie do pomiarów na terenie przy-
sz³ego Zag³êbia Wêgla Brunatnego w rejonie Konina. 1 stycznia
1951 roku zosta³em przeniesiony do Oddzia³u PPM w Poznaniu
i wczesn¹ wiosn¹ rozpocz¹³em pracê w zespole in¿. Witalisa Woj-
ciechowskiego, bardzo energicznego organizatora. Mój zespó³
pomiarowy uczestniczy³ m.in. w pomiarach bazy, poligonizacji
precyzyjnej, niwelacji oraz w pomiarach szczegó³ów. Na tym
obiekcie pracowa³em do koñca wrzeœnia 1951 roku, a wiêc do
momentu rozpoczêcia studiów na Politechnice Warszawskiej. Po
dwóch latach pracy nie by³o ju¿ problemu z przyjêciem na studia,
mia³em bowiem skierowanie z zak³adu pracy, ale oczywiœcie
musia³em zdaæ egzamin wstêpny.

Rozpocz¹³ siê wiêc dla Pana okres studencki. Jak w latach 50.
wygl¹da³y studia na Wydziale Geodezji i Kartografii i jakie by³y
warunki ¿ycia œrodowiska akademickiego?

Pierwszy dzieñ studiów rzeczywiœcie rozpocz¹³, i to w podwójnym
znaczeniu, nowy okres mego ¿ycia. Po pierwsze, tego dnia sta³em
siê studentem, a po drugie – pozna³em moj¹ przysz³¹ ¿onê Barbarê.
Na Politechnice mieliœmy plejadê znakomitych profesorów, takich
jak Stefan Hausbrandt, Czes³aw Kamela, Tadeusz Lazzarini, Henryk

Leœniok, Jan Piotrowski, Bronis³aw Pi¹tkiewicz, Marian Brunon
Piasecki, Felicjan Pi¹tkowski czy Jan Ró¿ycki. Nie by³o podrêczni-
ków i jedyn¹ pomoc naukow¹ stanowi³y notatki robione w czasie
wyk³adów. Pamiêtam, ¿e z wyk³adów prof. Lazzariniego sami przy-
gotowywaliœmy skrypty oparte na notatkach Profesora, które po-
tem by³y odbijane na powielaczu.
Sytuacja materialna studentów by³a bardzo zró¿nicowana. Ja mie-
szka³em z dwójk¹ kolegów w kwaterze prywatnej w ma³ym pokoi-
ku na Grójeckiej. Na szczêœcie mieliœmy stypendium mieszkanio-
we, które wystarcza³o na pokrycie kosztów zakwaterowania. Wielu
z nas musia³o jednak dorabiaæ prac¹ dorywcz¹. Moim g³ównym
Ÿród³em dodatkowych dochodów by³y kreœlenia techniczne,
a w ostatnim okresie studiów praca w charakterze przewodnika
terenowego PTTK. Mia³em te¿ szczêœcie dwukrotnie w czasie wa-
kacji pracowaæ na tzw. godzinach zleconych w Geodezyjnym In-

stytucie Naukowo-Badawczym (obec-
nie Instytut Geodezji i Kartografii). Jed-
nego roku wykonywa³em obliczenia
grawimetryczne dla prof. Jerzego Bo-
kuna, w kolejnych – badania papierów
drukarskich w Zak³adzie prof. Felicja-
na Pi¹tkowskiego. Z kolei po czwar-
tym roku prowadzi³em praktyki polo-
we z geodezji na poligonie w £odygo-
wicach pod ¯ywcem.

W jaki sposób sta³ siê Pan posia-
daczem dwóch dyplomów i kiedy
zaczê³a siê przygoda z fotograme-
tri¹?

Po dwóch latach studiów nastêpowa³
podzia³ na specjalizacje zawodowe.
W moim przypadku by³a to fotogra-
metria, nazywana wtedy fototopogra-
fi¹. W roku 1954 nast¹pi³a zmiana or-
ganizacji toku studiów. Mo¿na by³o
wybraæ kurs in¿ynierski albo magister-
ski. Ja wybra³em rozwi¹zanie hybry-
dowe. Uzyska³em zgodê rektora PW,
aby na semestrze 8. koñczyæ studia in-
¿ynierskie i jednoczeœnie na tym sa-

mym semestrze rozpocz¹æ studia magisterskie. W ten sposób w lipcu
1955 roku uzyska³em dyplom in¿yniera geodety, a w roku 1956
dyplom magistra in¿yniera geodety ze specjalizacj¹ z fototopogra-
fii. Obie prace dyplomowe dotyczy³y fotogrametrii, a wykona³em
je pod opiek¹ prof. Piaseckiego.

Czy w pracy zawodowej pozosta³ Pan wierny fotogrametrii?
Jeszcze w czasie studiów, w lutym 1956 roku, rozpocz¹³em pracê
w Pañstwowym Przedsiêbiorstwie Fotogrametrii. Od pocz¹tku
pracowa³em w Dziale Technicznym (stanowi¹cym czêœæ Dzia³u
Produkcji), który potem zosta³ przekszta³cony w Dzia³ G³ównego
Technologa i tym ostatnim kierowa³em przez wiele lat. W tym
czasie PPF wykonywa³o opracowanie mapy topograficznej Pol-
ski w skali 1:25 000, a póŸniej w skali 1:10 000. Zadaniem na-
szego dzia³u by³o badanie i opracowywanie nowych technologii,
wdra¿anie ich do produkcji, a przede wszystkim opracowywanie
instrukcji i szczegó³owych warunków technicznych. Warto przy-
pomnieæ, ¿e w tamtym czasie PPF by³o jednym z najwiêkszych
przedsiêbiorstw geodezyjnych w Polsce (³¹cznie z wydzia³ami
zamiejscowymi w Poznaniu, Krakowie i Rzeszowie zatrudnia³o
ponad 1800 osób).
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Rekonesansowy pobyt w Nigerii, na trasie Kano-Jos, 1972 r.

Jak w latach 50. i 60. opracowywano mapy topograficzne me-
todami fotogrametrycznymi?

Do map topograficznych w skali 1:25 000 stosowano zasadni-
czo trzy metody uzale¿nione od konfiguracji terenu. W terenach
p³askich wykorzystywano tzw. metodê kombinowan¹, polega-
j¹c¹ na opracowaniu fotomap, które z kolei stanowi³y podk³ad
do topograficznego zdjêcia stolikowego. Kameralne zagêszcze-
nie osnowy fotogrametrycznej wykonywano metod¹ triangula-
cji radialnej graficznej. Fotomapy zaœ montowano w oparciu
o przetworzone zdjêcia lotnicze. By³em wspó³autorem metody
przetwarzania strefowego sposobem maskowania oraz metody
opracowania fotomap w oparciu o zdjêcia celowane szeregowo.
By³em tak¿e autorem nomogramów do obliczania poprawek za
deniwelacje oraz nomogramu ko³owego do obliczeñ przy pracy
na stoliku topograficznym. Zastosowanie tych metod pozwoli³o
na znaczne zwiêkszenie obszarów opracowywanych metod¹
kombinowan¹. Druga z kolei, tzw. metoda ró¿nicowa, dotyczy-
³a terenów o wiêkszych deniwelacjach. Metoda ta opiera³a siê
na zastosowaniu uproszczonych instrumentów fotogrametrycz-
nych, tzw. stereometrów topograficznych STD-2 Drobyszewa
(ZSRR). Wreszcie w terenach górzystych stosowano metodê
uniwersaln¹ opart¹ na autografach Wilda A6 i A8.
Przy opracowywaniu map w skali 1:10 000 nie stosowano ju¿
metody ró¿nicowej, lecz jedynie kombinowan¹ i uniwersaln¹.
W miejsce triangulacji radialnej graficznej wprowadzono meto-
dê triangulacji radialnej instrumentalnej, w której pomiary zdjêæ
wykonywano na triangulatorze radialnym Wilda RT-1. Na szer-
sz¹ skalê zaczêto stosowaæ tak¿e metody aerotriangulacji bloko-
wej. Dzisiaj te technologie wysz³y z u¿ycia, lata 80. przynios³y
bowiem rozwój metod analitycznych, a 90. – cyfrowych.

Jakie inne prace realizowano w PPF? Kto wtedy wykonywa³
zdjêcia lotnicze dla celów fotogrametrycznych?

Poza mapami topograficznymi wykonywano wiele opraco-
wañ, takich jak fotomapy dla ró¿nych celów gospodarczych,
mapy tematyczne oraz opracowania specjalistyczne. Z tych
ostatnich warto wymieniæ pomiar pr¹dów powierzchniowych
na Wiœle na podstawie seryjnych zdjêæ lotniczych oraz pomiar
trajektorii wodowanego statku w stoczni szczeciñskiej w opar-
ciu o zsynchronizowane zdjêcia wykonywane sprzê¿onymi fo-
toteodolitami. Wyniki tych prac by³y prezentowane na Miê-

dzynarodowym Kongresie Fotogrametrycznym w Ottawie w ro-
ku 1972.
Zdjêcia wykonywa³a Grupa Fotolotnicza PPF, wyposa¿ona w 4-5
samolotów. Pocz¹tkowo by³y to samoloty Li-2, póŸniej I³-14. War-
to jeszcze dodaæ, ¿e bezpoœrednio po wojnie, dziêki staraniom prof.
Wac³awa Sztompki, Polska posiada³a 5 samolotów dostosowanych
do wykonywania zdjêæ lotniczych. Do zdjêæ wielkoskalowych wy-
korzystywany by³ œmig³owiec Mi-2.

Pracuj¹c w PPF utrzymywa³ Pan nadal kontakty z Politechnik¹
Warszawsk¹.

Kontakty te trwaj¹ do dzisiaj. Bezpoœrednio po studiach przez 5 lat
pracowa³em jako asystent w Katedrze Fotogrametrii u prof. Bruno-
na Piaseckiego. Profesor Piasecki namawia³ mnie do napisania
pracy doktorskiej. Podsuwa³em tematy z zakresu fotointerpretacji,
która w naszym kraju by³a jeszcze wtedy w powijakach, ale Profe-
sor uwa¿a³, ¿e praca musi byæ z klasycznej fotogrametrii. Tak wiêc
podj¹³em temat zwi¹zany z opracowaniem rzeŸby terenu na pod-
stawie zdjêæ przetworzonych nadirowo. Na pocz¹tku roku 1968
odby³a siê publiczna obrona pracy doktorskiej przed Rad¹ Wydzia-
³u Geodezji i Kartografii i nadano mi stopieñ doktora nauk tech-
nicznych.
Wspominaj¹c o Politechnice Warszawskiej warto mo¿e dodaæ, ¿e
przez dwa lata by³em s³uchaczem studium podyplomowego z pla-
nowania przestrzennego na Wydziale Architektury.

Kiedy zaczê³y siê Pana przygody zawodowe realizowane poza
granicami Polski?

Latem 1970 roku z Tanzanii nadesz³o zaproszenie do udzia³u
w przetargu na opracowanie map topograficznych w skali
1:50 000 w rejonie Jeziora Wiktorii. Wraz z przedstawicielem
Budimexu in¿. Andrzejem Kuliszewskim wyjechaliœmy do
Tanzanii przygotowaæ ofertê w oparciu o szczegó³owe roze-
znanie warunków lokalnych. Budimex wygra³ ten przetarg
i od grudnia 1970 roku (pamiêtny Grudzieñ '70 prze¿ywa³em
w Dar es-Salaam, nads³uchuj¹c z niepokojem kolejnych ko-
munikatów nadchodz¹cych z kraju) rozpoczêliœmy realizacjê
kontraktu, którego zosta³em kierownikiem. Mapy opracowy-
wano w Polsce w oparciu o istniej¹ce zdjêcia lotnicze i podsta-
wow¹ osnowê geodezyjn¹. Trzeba jednak by³o dokonaæ inter-
pretacji terenowej, a póŸniej sprawdzenia terenowego. Nad
interpretacj¹ i redakcj¹ map czuwa³ mgr S³awomir Fangrat,
a nad pracami fotogrametrycznymi mgr in¿. Andrzej Rymaro-
wicz. Po raz pierwszy trzeba by³o wykonaæ aerotriangulacjê
olbrzymiego bloku zdjêæ lotniczych obejmuj¹cego ponad 1500
modeli. Prace by³y realizowane w latach 1970-72 i warto dodaæ,
¿e by³ to pierwszy polski geodezyjny kontrakt zagraniczny.

Potem wiele lat Pana dzia³alnoœci by³o zwi¹zanych z Libi¹.
Polservice, który mia³ wtedy monopol na prace geodezyjne poza
Polsk¹, otrzyma³ na pocz¹tku roku 1973 informacjê, ¿e Departa-
ment Pomiarów w Libii (SDL) poszukuje dwóch specjalistów:
z geodezji i fotogrametrii. Wybór pad³ na mgr. in¿. Jana Kasowicza
jako geodetê i na mnie jako fotogrametrê. Moim zadaniem by³o
stworzenie Wydzia³u Fotogrametrii w Departamencie Pomiarów
Ministerstwa Planowania i Badañ Naukowych w Libii. W czasie
3-letniej pracy uda³o mi siê zorganizowaæ ten wydzia³, dokonaæ
zakupu sprzêtu, przeszkoliæ kadrê i zorganizowaæ wykonywanie
opracowañ fotogrametrycznych. Pracownie by³y bardzo nowo-
czeœnie urz¹dzone, a instrumenty stanowi³y kompletn¹ liniê pro-
dukcyjn¹ do opracowañ fotogrametrycznych.
Pe³ni³em tak¿e nadzór nad firmami zagranicznymi wykonuj¹cymi
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Przed tradycyjn¹ jurt¹ mongolsk¹ w rejonie U³an Bator, 1989 r.
A. Linsenbarth w otoczeniu pracownic Mongolskiej Akademii Nauk

W czasie jednej z licznych wizyt goœci zagranicznych w IGiK

na terenie Libii prace geodezyjno-fotogrametryczno-kartograficz-
ne. Nale¿a³o wiêc opracowaæ warunki techniczne oraz sprawdzaæ
prace w trakcie ich realizacji. Tu przyda³o mi siê doœwiadczenie
zdobyte zarówno w terenie, jak i w czasie pracy w PPF. W Libii
przebywa³em w latach 1973-1976 i z uwagi na dalsz¹ edukacjê
naszych córek zdecydowaliœmy siê z ¿on¹ na powrót do Polski
latem 1976 roku.

Czym zajmowa³ siê Pan po powrocie do kraju?
Zaraz po przyjeŸdzie do Polski otrzyma³em propozycjê podjêcia
pracy w Instytucie Geodezji i Kartografii, gdzie tworzono krajowy
Oœrodek Teledetekcji o nazwie OPOLiS (Oœrodek Przetwarzania
Obrazów Lotniczych i Satelitarnych). By³o to nowe wyzwanie i po-
znawanie tworz¹cej siê w³aœnie dyscypliny. Pocz¹tkowo by³em
zastêpc¹ kierownika OPOLiS, a póŸniej kierownikiem Zak³adu
Produkcji Doœwiadczalnej. By³ to niew¹tpliwie fascynuj¹cy okres
w moim ¿yciu zawodowym. Organizowaliœmy prace badawcze
i doœwiadczalne, szkoliliœmy kadrê , wysy³aj¹c ludzi na sta¿e do
przoduj¹cych oœrodków teledetekcyjnych na œwiecie. Powsta³y pier-
wsze opracowania o zasiêgu ogólnokrajowym, jak mapa u¿ytko-
wania ziemi w Polsce oparta na interpretacji zdjêæ z satelity Landsat.

W jaki sposób ponownie trafi³ Pan do Libii?
Na Miêdzynarodowym Kongresie Fotogrametrycznym w Ham-
burgu w roku 1980 spotka³em swojego by³ego szefa z Libii in¿. Muf-
tê Unisa. Dowiedzia³em siê, ¿e SDL koñczy budowê nowej siedzi-

by i chcieliby, abym ponownie, w nowym miejscu, zorganizowa³
Wydzia³ Fotogrametrii. Fina³ tej rozmowy by³ taki, ¿e dosta³em
zaproszenie, aby od 1 czerwca 1981 roku rozpocz¹æ prace w Libii.
Wybra³em siê w tê d³ug¹ podró¿ sam, samochodem Fiat 125. Na
granicy tunezyjsko-libijskiej czekali ju¿ na mnie przedstawiciele
SDL. I tak zacz¹³ siê akt drugi mojego pobytu w Libii.
Budowa siedziby SDL ci¹gnê³a siê bardzo d³ugo, a do moich
obowi¹zków nale¿a³ g³ównie nadzór nad firmami zagranicznymi
wykonuj¹cymi mapy ró¿nych regionów Libii. Czêsto by³y to mapy
terenów pustyñ piaszczystych, które zafascynowa³y mnie swoj¹
ró¿norodnoœci¹ i przeró¿nymi formami wydm. Niektórzy uwa¿ali,
¿e rzeŸba form pustynnych jest tak zmienna, ¿e nie warto przywi¹-
zywaæ wagi do dok³adnoœci opracowania map w tych rejonach.
Pomyœla³em wtedy, ¿e warto zaj¹æ siê kiedyœ tym problemem. Nie
zdawa³em sobie jednak sprawy, ¿e bêdzie to temat mojej póŸniej -
szej pracy habilitacyjnej.

Do Libii trafia Pan jeszcze raz miêdzy grudniem 1985 a czerw-
cem 1987...

We wrzeœniu 1985 roku wracam na krótko do Polski, bowiem
wkrótce dostajê z niemieckiej firmy Globesat ofertê organiza-
cji Oœrodka Teledetekcji w Libii. Jeszcze przed Bo¿ym Naro-
dzeniem l¹dujemy z ¿on¹ w Trypolisie i tak zaczyna siê akt
trzeci pracy na goœcinnej ziemi libijskiej. Jest to praca od
podstaw, polegaj¹ca na zaprojektowaniu budynku dla Oœrodka
Teledetekcji, prowadzeniu nadzoru nad jego budow¹, a przede
wszystkim organizowaniu i prowadzeniu kursów dla przysz³ej
kadry Oœrodka Teledetekcji.

Czy ten wyjazd zamyka w Pana ¿yciu rozdzia³ libijski?
W pewnym sensie tak, bowiem od roku 1987 jestem ju¿ na sta³e
w kraju i pracujê w Instytucie Geodezji i Kartografii, ale moje zwi¹z-
ki z Libi¹ trwaj¹ do dziœ. Bezpoœrednio po powrocie do kraju
w roku 1987 powierzono mi kierownictwo Dzia³u Wspó³pracy
z Zagranic¹ w IGiK. W tym samym czasie Geokart zleci³ Instytu-
towi zorganizowanie dwuletnich studiów geodezyjnych z zakresu
geodezji, fotogrametrii i kartografii dla kilkunastoosobowej grupy
studentów z Libii. W latach 1987-89 kierowa³em tym szkoleniem.
Potem zosta³em kierownikiem Zak³adu Fotogrametrii i w tym cza-
sie rozwijaliœmy technologie analityczne w oparciu o autograf ana-
lityczny P-1 Zeissa.



10
MAGAZYN GEOINFORMACYJNY nr 1 (56) STYCZEÑ 2000

ROZMOWA

Uroczystoœæ wrêczenia dyplomu doktora habilitowanego, Sala Sena-
tu Akademii Górniczo-Hutniczej w Krakowie (z lewej rektor AGH
prof. Miros³aw Handke, z prawej A. Linsenbarth)

Czy poza Tanzani¹ i Libi¹ realizowa³ Pan jakieœ prace za-
graniczne?

Wiele wyjazdów zwi¹zanych by³o z przygotowywaniem ofert
do przetargów w ró¿nych pañstwach, takich jak Zambia, Kame-
run Nigeria i Bahrajn. Oczywiœcie nie wspominam tu o wyja-
zdach na kongresy i konferencje miêdzynarodowe. Warto jed-
nak przypomnieæ o jeszcze jednej ciekawej pracy. Otó¿ w roku
1989 zosta³em zaanga¿owany przez UNESCO na szefa projektu
zwi¹zanego z utworzeniem Oœrodka Teledetekcji w Mongol-
skiej Akademii Nauk w U³an Bator. Moim zadaniem by³o przy-
gotowanie projektu, w którym m.in. nale¿a³o okreœliæ cele i œrodki
niezbêdne dla realizacji tych zadañ, co wi¹za³o siê z doborem
odpowiedniej aparatury specjalistycznej, doborem i szkoleniem
kadry zarówno w oœrodkach zagranicznych, jak i na miejscu
w Mongolii. Projekt ten trwa³ dwa lata, a jego realizacja przy-
nios³a mi du¿o satysfakcji osobistej.

Od lat jest Pan zwi¹zany z Instytutem Geodezji i Kartografii.
Od kiedy kieruje Pan jego pracami?

Dwukrotnie wygra³em konkurs i zosta³em powo³any na stano-
wisko dyrektora IGiK, w roku 1991 i 1996 (kadencja trwa 5 lat).
Przyznam, ¿e podj¹³em siê tej funkcji w wyniku namowy pra-
cowników instytutu, którzy tworz¹ bardzo spójny zespó³ ambit-
nych i twórczych specjalistów. Warto przypomnieæ, ¿e przej¹-
³em pa³eczkê po prof. Bogdanie Neyu, który przez 17 lat by³
dyrektorem Instytutu.

Do tematu Instytutu wrócimy pewnie przy okazji jego
55-lecia. PrzejdŸmy zatem do pracy habilitacyjnej, uwieñ-
czonej stopniem doktora habilitowanego nadanym przez
Wydzia³ Geodezji Górniczej i In¿ynierii Œrodowiska Aka-
demii Górniczo-Hutniczej w Krakowie. Dlaczego zaintere-
sowa³y Pana pustynie?

Jak ju¿ wspomnia³em, wieloletni pobyt w Libii utwierdzi³ mnie
w przekonaniu, ¿e wiedza o powstaniu i genezie rozwoju pu-
styñ piaszczystych jest bardzo znikoma. Postanowi³em wiêc
zaj¹æ siê tym problemem, wykorzystuj¹c zdjêcia satelitarne ja-
ko podstawowe Ÿród³o informacji o tych obszarach. Warunkiem
niezbêdnym do podjêcia tych badañ by³o poznanie geomorfolo-
gii obszarów pustynnych, a w szczególnoœci pustyñ piaszczy-
stych. Pobyt w Libii i znajomoœæ tego terenu, jak równie¿ zdjê-
cia satelitarne pozwoli³y mi na opracowanie map wszystkich

pustyñ na terenie Libii, na których zosta³y wyodrêbnione po-
szczególne pola i formy wydmowe. Analiza zarówno tych da-
nych, jak i ró¿nego rodzaju materia³ów satelitarnych wykona-
nych w ró¿nych okresach pozwoli³a mi na sformu³owanie hipo-
tezy dotycz¹cej genezy powstawania pustyñ piaszczystych, cykli
ich rozwoju oraz wspó³czesnej dynamiki.

Jest Pan tak¿e autorem dwóch podrêczników.
Do napisania „Fotogrametrii naziemnej i specjalnej” sk³oni³
mnie brak opracowania z tego zakresu. Podrêcznik wydany
przez Pañstwowe Przedsiêbiorstwo Wydawnictw Kartograficz-
nych (1974) zawiera³ przegl¹d metod i instrumentów fotogra-
metrycznych oraz wiele przyk³adów z prac realizowanych przez
ró¿ne oœrodki w naszym kraju. Z kolei drugi podrêcznik, a w³a-
œciwie skrypt, „Satelitarne systemy teledetekcyjne”, zosta³ wy-
dany przez Wydawnictwa Politechniki Warszawskiej (1987)
i omawia³ najnowsze systemy pozyskiwania danych teledetek-
cyjnych z pu³apu satelitarnego i przeznaczony by³ g³ównie dla
s³uchaczy Studium Podyplomowego Teledetekcji na Politech-
nice Warszawskiej.

Wiele czasu poœwiêca³ Pan dzia³alnoœci spo³eczno-zawo-
dowej.

Jest to osobny, choæ komplementarny do dzia³alnoœci zawodo-
wej, rozdzia³ mojego ¿ycia. By³a to g³ównie dzia³alnoœæ w Sto-
warzyszeniu Geodetów Polskich, gdzie przez wiele lat by³em
przewodnicz¹cym G³ównej Komisji Wspó³pracy z Zagranic¹,
cz³onkiem Komisji Techniki, której przewodniczy³ niezmor-
dowany inicjator postêpu technicznego mgr in¿. Wac³aw K³o-
pociñski, a tak¿e cz³onkiem Zarz¹du G³ównego SGP. W³aœci-
wym polem dzia³ania zwi¹zanym z moj¹ specjalizacj¹ by³o
i jest Polskie Towarzystwo Fotogrametryczne, którego by³em
wspó³za³o¿ycielem i przez wiele lat cz³onkiem Zarz¹du, a osta-
tnio wiceprzewodnicz¹cym. Dzia³alnoœæ w PTF umo¿liwia³a
œledzenie rozwoju fotogrametrii na œwiecie i transferowanie
nowoœci do kraju. Warto te¿ przypomnieæ, ¿e w pierwszej
konferencji naukowo-technicznej (1961), której by³em g³ów-
nym organizatorem, a która poœwiêcona by³a fotogrametrii nie-
topograficznej, uczestniczy³o ponad 600 osób. Ciekawy by³
epizod zwi¹zany z Miêdzynarodowym Towarzystwem Foto-
grametrycznym, które na kongresie w Lozannie (1964 r.) i po
raz drugi w Ottawie (1972 r.) powierzy³o Polsce prowadzenie
komisji VI zajmuj¹cej siê problemami szkolnictwa i biblio-
grafii. Przewodnicz¹cym komisji by³ prof. Wac³aw Sztompke,
a ja zosta³em jej sekretarzem.

Czym chcia³by Pan uzupe³niæ tê rozmowê?
Mówiliœmy wy³¹cznie o aspektach zawodowych, zapominaj¹c
o ludziach, którzy towarzyszyli mi na tej drodze. Mia³em chyba
wyj¹tkowe szczêœcie spotkaæ tak wielu wspania³ych i ¿yczli-
wych ludzi, zarówno prze³o¿onych, jak i wspó³pracowników.
To w³aœnie oni tworzyli klimat, dziêki któremu praca zawodo-
wa stawa³a siê przyjemnoœci¹. Przytoczê tylko jeden taki przy-
k³ad. Latem 1957 r., kiedy nadal mieszkaliœmy z ¿on¹ k¹tem
w ma³ym pokoiku, profesor Piasecki, który wyje¿d¿a³ na kilka
tygodni do rodziny w Anglii, zaprosi³ nas na ten okres do swo-
jego domku w Otrêbusach. Taka atmosfera szczerej przyjaŸni
i ¿yczliwoœci towarzyszy³a mi przez wszystkie lata pracy w kra-
ju i za granic¹.

Rozmawia³a Katarzyna Paku³a-Kwieciñska
Zdjêcia ze zbiorów prof. Adama Linsenbartha
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